
  آق�اي مهن�دس صادقي چ�ه دليلي 
سبب ش�د كه به فكر راه اندازي بورس كالا 

در كشور شكل بگيرد؟
اين اتفاق به اوايل دهه 70 برمي گردد، چون 
داستان قديمي قيمت گذاري براي كارخانجات 
و توليد كنندگان فلز دولتي مش��كل ايجاد كرده 
بود و بين قيمت بازار و قيمت اعلام شده وزارت 
بازرگاني اختلاف زياد ب��ود و هيچ كنترلي روي 
آن نبود و يك بورس نامرئي و غير رس��مي براي 
آهن آلات وجود داش��ت كه ب��ه اصطلاح قيمت 

حاشيه بازار را تعيين مي كرد.
در س��ال 73 يك طرح اوليه ب��راي راه اندازي 
بازاري متش��كل ب��راي آهن آلات ارائه ش��د كه 
فولاد در آن معامله ش��ود اما به علت ناآش��نايي 
مسئولان با آن موافقت نش��د و اين طرح تا سال 
76 مسكوت ماند كه مي شود در ايران هم بورس 

كالا راه اندازي كرد. 
از اين رو در س��ال 76 در قانون برنامه س��وم 
توسعه و سال 78-79 در قانون بودجه راه اندازي 
اين بورس لحاظ شد، كه شوراي بورس مسئول و 

وزارت صنايع  مكلف به انجام اين كار شد. 
البت��ه قب��ل از آن و در س��ال 70 بح��ث 
قيمت گذاري مطرح نبود و در يك شبه بورس و 
در يك كميته با حضور نماينده ذوب آهن، شركت 
ملي ف��ولاد و وزارت بازرگان��ي قيمت ها تعيين 

مي شد كه به نسبت خوب و منطقي بود اما بحث 
قيمت گذاري سال -73 74 مطرح شد كه همين 

مساله زمينه راه اندازي بورس را ايجاد كرد. 
 در مس�ير راه اندازي و تشكيل بورس 
مخالفاني هم داش�تيد ك�ه بخواهند مانع 

راه اندازي  بورس فلزات باشند؟
قطع��ا مخالفاني داش��تيم اما بخش��ي از اين 
مخالفت ها به دليل عدم آشنايي با اين نهاد نوين 
بازار سرمايه در ايران بود. چون شناختي از بورس 
فلزات نداشتند و اين نهاد براي آنها ابهام داشت، 
در برابر آن مقاومت مي كردند. مثل فعالان بازار 
س��نتي آهن آلات از روي ناآش��نايي از كاركرد 
و نقش آن در آين��ده بازار در براب��ر آن مقاومت 

مي كردند.
اما گروهي هم بودند كه از نرخ گذاري فولاد و 
فاصله آن با بازار آزاد سود هنگفتي مي بردند كه 
البته تعداد آنها بسيار محدود بود ، اما اين گروه با 

راه اندازي بورس مخالفت مي كردند.
گروه س��وم هم توجيه مي كردن��د چرا كاري 
مي كنيد ك��ه هي��چ كج��اي دني��ا آن را انجام 
نمي دهند، حتي LME هم فولاد و ورق معامله 
نمي كند واين كار توجيه اقتصادي ندارد. آنها هم 
در گروه مخالفان بودند اما مش��كل جدي ايجاد 
نمي كردند. بيشترين تركش ها از سوي گروه دوم 
مي آمد، چون منافعش��ان به خطر افتاده بود. هر 

چند با تمام اين مش��كلات با عنايت پروردگار و 
همكاري مس��ئولان و همكاران ، ب��ورس فلزات 

راه اندازي شد.
  در طول اين مس�ير با چه مش�كلاتي 

روبرو شديد و چه مراحلي را طي كرديد؟
در ط��ول س��ال هاي -79 73 بيش تر درگير 
گذراندن مس��ير قانون��ي بوديم در اي��ن دوره با 
مشكلات زيادي برخورديم كه با كمك و همت 
همه مسئولان اين مشكلات مرتفع شد. تا اينكه 
مجلس راه اندازي بورس كالا را مصوب كرد و در 
سال 78 استفساريه از مجلس خواستيم و سال 
79 جواب آن گرفته ش��د و قرار ش��د از ضوابط 
بورس اوراق بهادار با تغيير نام و اسامي استفاده 
شود. البته اين مصوبه تا حدود زيادي مشكلات  
ما را حل كرد اما اين مصوبه و قانون خام بود و در 
طول مسير با مشكلات ريز و درشت زيادي روبرو 
شديم كه به لطف خدا و كمك دوستان حل شد. 
البته در اين بين زنده ي��اد دكتر نوربخش كمك 
بسياري كرد تا اين مشكلات حل و موانع پشت 

سر گذاشته شود.
در همين س��ال ها ب��ود كه دفت��ر مطالعات 
راه اندازي ب��ورس كالا  ايج��اد و در آن مطالعات 
اوليه و امكان س��نجي آغاز ش��د. از طرف وزارت 
معادن و فل��زات بودج��ه اي تخصي��ص داده و 
قرار داده��اي مطالعات و امكان س��نجي بس��ته 

بورسرابادستخالي
راهاندازيكرديم

نگين بهكام

دبير كل سابق بورس فلزات در گفتگو با ماهنامه بورس كالا:

راه اندازي بورس فلزات يك حركت بديع در تاريخ بازار سرمايه ايران بود. جداي از اينكه ايران هيچ تجربه اي 
در داشتن چنين نهادي نداشت، راه اندازي بورس منافع بسياري را   به خطر مي انداخت و آنها به اين اقدام راضي 

نبودند و بر راه سنگ اندازي مي كردند. 
مهندس احمد صادقي پس از  دكتر كاشان به عنوان  مس��ئول  اجرايي براي راه اندازي بورس فلزات انتخاب 
و بعدها از س��وي هيات مديره به عنوان دبير كل معرفي ش��د. با توجه به س��الگرد راه اندازي بورس فلزات پاي 
صحبت هاي صادقي كه اين روز ها تجربياتش را در بخش خصوصي به كار گرفته،  نشستيم و از فراز و نشيب هاي 

راه اندازي بورس شنيديم كه ماحصل اين گفت و گو در ادامه مي آيد. 
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ش��د. هر چند ك��ه در اي��ن دفتر اس��اس نامه و 
آيين نامه هاي لازم تدوين نش��د، ام��ا خيلي به 

راه اندازي بورس كمك كرد.
 در مرحله اجرا چه مشكلاتي داشتيد؟

در همه جا و در هر كاري بيشترين مشكلات 
در مرحله اج��را نمايان مي ش��ود، اما مهمترين 
مش��كل ها، اين بود كه براي اي��ن فعاليت هيچ 
بودجه اي پيش بيني نش��ده بود ت��ا وزارتخانه و 
يا س��اير س��ازمان هاي مربوط بتوانند به مراحل 
راه اندازي كمك كنند. در واقع بورس را با دست 

خالي را ه اندازي كرديم.
دومين مشكل،  انتخاب كارگزاران بود، چون 
بر اساس قانون قبلي آنها بايد اساس نامه سازمان 
كارگزاران و آيين نامه ه��اي معاملاتي را تدوين 
مي كردند و مش��خص نبود كه چگون��ه بايد اين 
كارگ��زاران را انتخاب كرد ك��ه بالاخره تصميم 
گرفته شد شوراي بورس بر اساس آزمون آنها را 

انتخاب كند. 
  مشكلات مالي را چگونه حل كرديد؟

80 ميلي��ون توم��ان از ش��ركت هاي تابع��ه 
وزارتخانه با چك ش��خصي خودم قرض گرفتم 
كه اين رقم در مقابل برآورد 1/5 ميليارد توماني 
هزينه ها هيچ بود. ايميدرو ساختمان را در اختيار 
بورس قرار داد، ش��عبه را به بانك مل��ت واگذار 
كرديم و 200 ميليون تومان از آنها گرفتيم، 10 
ميليون تومان حق عضويت تعيين و از كارگزاران 
براي در اختيار دادن مكان اجاره دريافت كرديم 
و در مجم��وع 390 ميليون وج��ه جمع آوري و 

بورس راه اندازي شد. 
اما يكي از مش��كلات ديگر م��ا بحث آموزش 
كارگزاران بود، چون پيش از اين چنين بورس��ي 
در ايران نداشتيم. كارگزاران بورس اوراق بهادار 
هم كه فقط با بورس آشَنا بودندو با مسائلي چون 
ضمانت ، انبار و مس��ائل بازار فلزات آشنا نبودند 
كه شايد بتوان گفت هنوز هم به طور كامل آشنا 
نش��دند. فعالان بازار فلزات هم اص��لا با بورس و 
نحوه معاملات در آن آش��نا نبودند. خوشبختانه 
با همكاري كه با بورس لندن داش��تيم 5 نفر، 5 
نفر براي آنها دوره هاي آموزشي در LME برگزار 
شد و پس از آشنايي نس��بي، كارگزاران اقدام به 
نوشتن آيين نامه ها و اساس نامه  هاي لازم كردند. 

 مشكلات ديگري هم داشتيد؟
به هر حال ه��ر كار نو و جديدي، مش��كلات 
خ��اص خ��ودش را دارد و مثلا بورس 2 س��ال 
فعاليت كرد اما بعد ش��خصيت حقوقي پيدا كرد 
و قانوني ش��د. چرا كه من به حكم وزير مسئول 
اجرايي بودم اما اين حكم جايگاه قانوني نداشت 
و همه اينه��ا از كمبود قانون نش��ات مي گرفت. 
برفرض مش��خص نبود چه س��ازماني يا نهادي 
مس��ئول راه اندازي اس��ت و قانون تنها به اينكه 
وزارت صنايع و معادن مس��ئول پيگيري اس��ت 

اكتفا كرده بود.
 عملكرد بورس را در اين مدت چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟ 

دوره ابتداي��ي فعالي��ت ك��ه بيش��تر درگير 
راه اندازي بوديم، اما پس از مدتي ش��اهد بوديد 
كه تاثير زيادي در بازار آهن گذاش��ت و توانست 
تعادل نسبي در بين قيمت ها ايجاد كند، بعد از 
اينكه من رفتم باز هم خوب بود و نمي توان گفت 
نقش نداشت و بايد گفت در مجموع خوب بوده 

است. 
بايد توج��ه داش��ت در دني��ا بورس هايي كه 
راه اندازي مي ش��وند، دولت ها از آن ها تا مرحله 
راه اندازي حمايت مي كنند، اما در مجموع فعاليت 
بورس يك عمليات اقتصادي و انتفاعي است و از 
افزايش قيمت محصولات سود مي برند. در دنيا 
دولت ها فقط بحث نظارتي را بر عهده دارند، اما 
در ايران به دليل ش��رايط خاص اقتصادي دولت 

مراقب افزايش قيمت ها هم بود. 
 چه برنامه هايي داش�تيد كه موفق به 

انجام آن شديد؟
پذيرش ش��ركت هاي كارگ��زاري خارجي و 
توليد كنندگان خارجي يكي از مهمترين آنها بود 
كه به دلايل مش��كلاتي چون نبود ضمانت هاي 
لازم امكان پذير نش��د. حتي به فكر ايجاد شعبه 
در دب��ي بوديم تا با توج��ه به  قواني��ن آزاد آنجا 
گروهي از ش��ركت ها را از آنج��ا پذيرش كنيم و 
فعاليت كنند كه در اين صورت مي توانس��تيم تا 
حدودي بحث واردات فلزات به خصوص فولاد را 
هم ساماندهي كنيم . چون يكي از مشكلات بازار 
فلزات ايران نبود اطلاعات دقي��ق از بازار واردات 
اين محصولات بود و بازار يا با كمبود مواجه بود يا 
با افزايش عرضه، كه اين مشكل هم تا حد بسيار 

زيادي مرتفع مي شود .
 پذيرش كردن شركت هاي خارجي چه 

مزيتي داشت؟
يكي از مش��كلات بورس فل��زات محدوديت 
ميزان عرض��ه و عرضه كنن��دگان ب��ود. اما اگر 
خارجي ها مي آمدند مي توانستند فضا را رقابتي 
كرده و در كنار ذوب  آهن و فولاد مباركه و س��اير 
توليد كنندگان رقيب خارجي هم حضور داشت و 

در نهايت به نفع مصرف كننده نهايي مي شود. 
 كسي هم از اين طرح استقبال كرد؟

بل��ه چ��ون در اي��ن بي��ن وزارت خارجه هم 
همكاري مي كرد خيلي ها از اين طرح اس��تقبال 
كردند و درخواس��ت هايي از شركت هاي روسي، 
آسياي ميانه و اروپاي ش��رقي به بورس ارائه شد 
كه با مشكلاتي كه برخورديم كار مسكوت ماند. 
ما مي خواستيم كاري كنيم،  دقيقا  شبيه  كاري 
كه LME انجام مي دهد، و شركت ايرالكو ايران 
در آن پذيرش شده، البته شركت ملي مس دنبال 
پذيرش بود كه نمي دانم موفق شد يا خير، اما اگر 
شركتي پذيرش ش��ود هر گاه بخواهد مي تواند 
محصولاتش را در اين بورس مه��م عرضه كند. 
اين مس��اله براي ايران اعتبار جهاني مي آورد و 
سبب جذب س��رمايه گذاري خارجي و افزايش 
گردش معاملات بورس مي ش��د، كه متاس��فانه 
نشد. اما چون ما پيگيري نكرديم دوبي اين مورد 

را پيگيري كرد و اعراب در تلاش براي راه اندازي 
چنين بازاري هس��تند ، گويا ب��ه موفقيت هايي 

دست يافته اند.
  و ب�ه عنوان س�وال آخر دس�ت آورد 

بورس براي اقتصاد ايران چه بود؟
جداي از مواردي كه گفت��م و اينكه بورس 
وجوهي را كه نصيب دلال مي ش��د در اختيار 
توليد كنن��ده قرار داد، س��بب افزاي��ش توليد 
فولاد در كش��ور ش��د و اين روندي اس��ت كه 
كم��اكان ادام��ه دارد و فك��ر مي كن��م حتي 
رس��يدن به تولي��د 25 ميليون ت��ن فولاد كه 
در برنام��ه چهارم پيش بيني ش��ده بود، دور از 
دسترس نيس��ت. اما بايد ساير زير بخش ها نيز 
آماده ش��ود مثل حمل و نق��ل و معادن، چون 
تولي��د 25 ميليون تن ف��ولاد، 75 ميليون تن 
جابجاي��ي كالا دارد. جاده هاي اي��ران توانايي 
چني��ن جابه جايي را ن��دارد. به هر ح��ال بايد 
زير س��اخت ها را براي جذب بخش خصوصي و 

افزاي��ش تولي��د فراه��م كني��م. 
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